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موضوع شهرک زیتون آنقدر قدیمی و در دادگاه ها 
و جلســات مدیران مطرح شــده که می شود آن را 
به عنوان قدیمی ترین پرونــده تعاونی های اطراف 
تهران به شــمار آورد، اما اکنون خبر هایی از تلاش 
نمایندگان تهران در مجلس شورای اسلامی برای 
حل این مشــکل به گوش می رســد. از قرار معلوم، 
مجمع نماینــدگان اســتان تهــران در مجلس و 
شــهرداری به دنبال تحقق خواسته اعضای تعاونی 
این شهرک از طریق پرداخت مبلغ کارشناسی شده 

یا زمین معوض متناسب به آنها هستند.
 ماجرای شهرک زیتون در حریم منطقه 13تهران، از 
سال  1364 شروع شد که 28تعاونی مسکن  وزارت 
کشــاورزی در قالب یک تعاونی تجمیع شدند و به 
آنها زمینی در نزدیکی جاده دماوند داده شد تا سال 
1400که به ساکنان شهرک گفتند به روستایی در 

نزدیکی شهرک پردیس بروند و کسی قبول نکرد. 
مخالفان سکونت در شهرک زیتون می گویند از ابتدا 
تخلف صورت گرفته و وزارت  کشاورزی زمین های 
متعلق به محیط زیســت را به اعضای تعاونی داده 
است و باید اسناد باطل و ساختمان ها تخریب شود 
و زمین ها به فضای سبز حاشیه شهر برگردد. مالکان 
در نقطه مقابل هستند و می گویند نه تنها واگذاری 
زمین و ســند ها قانونی بوده، بلکه احکام دادگاه ها 
هم به نفع آنها صادر شده اســت .در سال 64برای 
زمینی به وســعت 2۵0 هکتار 4218قطعه ســند 
تفکیکی صادر شــده و این اسناد تاکنون مهم ترین 
نقطه اتکای اهالی شــهرک بوده اســت که در آن 
خانه های ویلایی ساخته اند. در همان سال ها اداره 
محیط زیست اعلام کرد که براساس صورتجلسه ای 
متعلق به سال 61این زمین ها جزو مناطق چهارگانه 
)پارک ملی، آثار طبیعی ملی، پناهگاه حیات وحش، 
منطقه حفاظت شــده( بــوده و در نتیجه غیرقابل 
واگذاری است. کشمکش دادگاهی بین اهالی و اداره 
محیط زیست نزدیک 18سال طول کشید و بعد از 
آن دولت و وزارتخانه ها جای اداره محیط زیست را 
گرفتند. هریک از طرفیــن موافق و مخالف، خود را 
محق می داند و در مقاطعی بنــا بر تصمیم مدیران 

وقت، توانسته اند امتیازاتی کسب کنند.
2سال قبل زمانی که جلسه شورای عالی معماری و 

شهرسازی تشکیل شده بود، نماینده مالکان و اعضای 
تعاونی این فرصت را پیدا کردند که در جلسه صحبت 
کنند و از قوانین جاری کشور، احکام قضایی اولیه تا 
دیوان عدالت اداری و صورت جلسات مدیران سخن 

بگویند، اما این کار هم باعث حل مشکل نشد.

کنار جاده دماوند
آن موقعی که تعاونی تشــکیل شــد، محل کنونی 
شهرک کاملا خارج از شهر بود؛ از سه راه تهرانپارس 
منطقه مسکونی شهر تمام می شد و بعد از آن کارخانه 
آزمایش قرار داشــت و به سمت شــرق تنها چند 
کارخانه و پادگان بود. اکنون شهرک زیتون از تقاطع 
بزرگراه های یاســینی و زین الدین حدود 200متر 
فاصله دارد و پایانه جدید شــرق )که هنوز افتتاح 

نشده( هم درست نزدیک آن است.
آب و برق شهرک زیتون که با بعضی توافق ها گرفته 
شده بود از ســال 139۵قطع شــد و الان اهالی با 
اســتفاده از تانکر آب و موتور برق، نیاز های خود را 
تامین می کنند. هزینه هایــی که برای خرید کنتور 
و کابل کشی انجام شــد هم بی استفاده مانده است. 
سال 1400اهالی به کمیسیون های عمران و اصل 
90مجلــس مراجعه کردنــد و از مجلــس نامه ای 
خطاب به وزیر راه و استاندار گرفتند که زمین ها در 
اسرع وقت ارزش گذاری شود. از آن موقع 6ماه گذشته 

و اقدامی نشده است. از طرف دیگر در سال گذشته 
به ساکنان شــهرک زیتون گفته شد که می توانند 
زمین های خود را با زمین های روستای »واسفجان« 
که در نزدیکی شــهرک پردیس قرار دارند، عوض 
کنند. ظاهرا این زمین ها در منطقه ای کوهستانی 

و شیب دار قرار دارند که قابل ساخت وساز نیست.
از طرف دیگر برای هرگونه معاوضه باید قیمت زمین 
اصلی تعیین شــود، اما زمین های شــهرک زیتون 
به دلیــل بلاتکلیفی قابل قیمت گذاری مشــخص 
نیســت. در این موارد باید 3کارشناس دادگستری 
با روش هایی آنها را قیمت گذاری کنند. یکی از این 
راه ها ارزیابی میانگین قیمت مناطق مجاور و برخی 
محاسبات ریاضی است. مدیرعامل تعاونی گلشهر 
شرق )تعاونی مرتبط با شــهرک زیتون( می گوید: 
»فرض کنیم که قیمت هر متر از این زمین ها 30تا 
۵0میلیون تومان است. حتی می توانیم کمتر از آن 
یعنی 20میلیون تومان را هم درنظر بگیریم. هر قواره 
زمین حدود 300متر است که با این حساب 6میلیارد 
تومان قیمت دارد. در روستای واسفجان زمین های 
300تا ۵00مترمربعــی 2۵0تا 300میلیون تومان 
خرید و فروش می شوند. آیا این دو محل به یک اندازه 
ارزش دارند.« محمد تصدیق مقدم می افزاید: »تعیین 
ارزش زمین های شهرک و زمین هایی که قرار است 

به جای آن داده شود باید منصفانه انجام شود.«

حیدر جمالــی، عضو ایــن تعاونی هــم می گوید: 
»زمین های واسفجان در ارتفاع بالای 1800و روی 
گسل هستند؛ درحالی که کارشناس تأیید کرده است 
که شهرک زیتون در ارتفاع کمتر از 1600قرار دارد.« 
او با اشاره به اینکه در شهرک 167بنا و ۵7خانواده 
حضور دارنــد، می افزاید: »مشــکل دیگری که در 
شهرک زیتون وجود دارد این است که اسناد مالکان 
قابل نقل و انتقال نیســت. وراث کســانی که فوت 
کرده اند هم درگیر همین مشکل شده اند.« جمالی 
می گوید: »از مجمع نماینــدگان تهران در مجلس 
شورای اســلامی و حجت الاسلام ســیدرضا تقوی 
که پیگیر مشکل شهرک هســتند، سپاسگزاریم و 
امیدواریم با کمک نمایندگان مشکل اهالی شهرک 

حل شود.« 
به دلیل اینکــه زمین های شــهرک زیتون کاربری 
مسکونی ندارند به اهالی پیشنهاد شده که در مقابل 
واگذاری زمین های شهرک زیتون مجوز ساخت در 
جای دیگری دریافت کنند. به این شکل که ۵مالک 
زمین های خود را واگذار کننــد و بتوانند در جای 
دیگری ۵طبقه آپارتمان روی هم بســازند و در آن 
ساکن شوند.شــهرک زیتون تنها مجموعه  تعاونی 
نیست که در اطراف شــهر تهران بلا تکلیف مانده. 
گفته می شود تعداد این تعاونی ها به بیش از 30 عدد 

می رسد که سرنوشت مشابهی پیدا کرده اند. 

مشکلاتدرشهرکزیتونریشهدواندهاند
مشکل شهرک زیتون تهران 37سال است که حل نشده و نمایندگان مجلس و شهرداری به دنبال رفع مشکل اعضای این تعاونی هستند

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

باید جایی برای سکونت اهالی 
شهرک زیتون پیدا کرد

مقام معظم رهبری دستور داده بودند که 
شهرک زیتون ساخته نشــود و به مالکان 
معوض داده شود و با رضایت آنها به جای 
دیگری منتقل شــوند؛ دلیل آن هم حفظ 

محیط زیست تهران بود. 
متأسفانه در 14سال گذشته هیچ قدمی برای این کار برداشته 
نشده است. عده ای از مالکان شهرک را ترک کرده اند و عده  کمی 
باقی  مانده اند. الان تمام خدمات شــهری آنها را قطع کرده اند. 
زمین معوض هم برای آنها درنظر گرفته نشده است. من پیش 
از اینکه به عنوان نماینده مجلس انتخاب شوم به عنوان نماینده 
رهبر انقلاب در وزارت جهادکشــاورزی بودم و در همان زمان 
مالکان متقاضی تعیین تکلیف بودند. با بررسی دقیق مشخص 
شده که ۵7خانوار اکنون در شهرک زیتون ساکن هستند. چند 
ماه پیش هم به همراه چند تن از مســئولان از شهرک بازدید 
کردیم. با استانداری و مســئولان وزارت مسکن و شهرسازی 
جلساتی برگزار شد. تقاضای فعلی ساکنان این است که به آنها 
انشعاب برق داده شود و حتی تعهد هم داده اند که جمعیت آنها 
بیشتر نشود و به محض مشخص شدن زمین های معوض، دیگر 
از برق استفاده نکنند؛ حتی تیر های برق و تجهیزات لازم را هم 
گرفته اند که الان توقیف شده است. اما زمینی که به آنها پیشنهاد 
شد، پلاک بندی و قیمت گذاری نشده است. مدتی هم ساخت 
خانه در ایــن زمین ها طول می کشــد. الان ۵7خانواده در این 
شهرک هســتند و باید جایی برای آنها پیدا کرد. حداقل اینکه 
۵7آپارتمان به صورت موقت در اختیار آنها قرار دهند یا اینکه تا 
زمان مشخص شده املاک معوض و ساخته شدن خانه در آنها 

برق شهرک وصل شود.
اتفاقی که برای مالکان شــهرک زیتون افتاده است، ظلم است. 
مجمع نمایندگان تهران این مشــکل را پیگیــری می کند، اما 
رسیدگی به مشکل شهرک زیتون آنقدر طولانی شده که برخی 
از آنها فوت  کرده اند. یک بار هم جایی بین کرج و قزوین به عنوان 

معوض به آنها پیشنهاد شد.
چندین تعاونی در اطراف تهران هستند و وضعیت عجیبی در 
ساخت وساز مخصوصا در ارتفاعات بالای 1800وجود دارد که 
باعث هشدار مقام معظم رهبری درباره تخریب کوه ها و منابع 
طبیعی هم شد. باید تغییراتی در حریم شهر هم داده شود و بنا 
بر نظرات کارشناسان شهرســازی بتوان این مشکلات را حل 
کرد یا مجوز ساخت طبقات بیشــتری به اعضای این تعاونی ها 
داد تا بتوانند در جایی مانند پردیس صاحب خانه شوند. تعداد 
این تعاونی ها زیاد اســت و بار ها به نمایندگان مجلس مراجعه 
کرده اند. متأسفانه عزمی برای سامان دادن به این مشکل نیست. 
ان شاء الله حل مشکل شهرک زیتون قدم اول برای رفع مشکل 

چنین تعاونی هایی باشد.
* نماینده مردم تهران در مجلس

علیرضا نادعلی 
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران

صــورت  برنامه ریزی هــای  براســاس 
گرفتــه، در جلســه امــروز، یکشــنبه 
محمد مهدی زاده، مدیرکل انتقال خون 
اســتان تهــران بــه مناســبت روز اهدای 
خون در صحن شورا حضور می یابد. در 
هشتادودومین جلسه شورا سیزدهمین 
تأســیس ســازمان مدیریــت  لایحــه 
آب های ســطحی شــهر تهران هــم مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت. 

نقل قول خبر

عدد خبر

حجت الاسلام سیدرضا تقوی*یادداشت

مناطــق  امــور  و  هماهنگــی  معــاون 
شــهرداری تهران اعــلام کــرد: »بیش از 
۵۰۰ نیروی خدمات شهری و امدادرسان 
در منطقه ســیل زده امامــزاده داوود)ع( 
حضور دارنــد.« به گفته حســین نظری 
با توجه بــه حجم بــالای خســارات وارده 
در محلــه امامــزاده داوود)ع( و نیــاز بــه 
تخلیــه گل و لای حاصــل از رانــش زمین 
در ایــن محــدوده، نیروهــای خدماتــی و 
امــدادی تــا بازگشــت شــرایط عــادی در 

محل می مانند. 

500
 نیرو

مدیرعامــل ســازمان زیباســازی شــهر 
تهران از خرابی 14درصد پل های مکانیزه 
خبــر داد و گفــت کــه اکنــون 86درصــد 
پل ها یعنی 41۰یونیت روشــن هستند. 
رضــا صیــادی در ادامــه بــه جمــع آوری 
تعــدادی از پل هــا اشــاره و عنــوان کــرد: 
»با هماهنگی های انجام شده 7درصد 
پل های خراب، تعمیر و روشن می شوند 
و 7درصــد مابقــی به دلیــل عدم کارایــی 

جمع آوری خواهند شد.« 

14
درصد

سردار محمدحسین حمیدی 
رئیس پلیس راهور

تاریکی شب، لباس مشــکی عابران و 
خستگی برخی از رانندگان در ساعات 
پایانــی شــب و عدم تمرکــز می توانــد 
حوادث ترافیکــی ناخوشــایندی را رقم 
بزند؛ بنابرایــن از عــزاداران و رانندگان 
تقاضا می کنیم در حاشیه شبکه معابر 
و هیأت هــای عزاداری بــا تمرکز و دقت 
بیشتری تردد کنند تا کمترین حادثه را 

شاهد باشیم. 


